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غرب به رهبری آمریکا با اعمال بسته تحریمی خود علیه 

روسیه، انتظار ورود اقتصاد این کشور به بحران تورمی عمیق 

و طولانی مدتی داشتند. بااین حال کمتر از چهار ماه از 

آغاز تحریم ها، تورم در روسیه رو به پایان و در کشورهای 

تحریم کننده در حال رکوردشکنی است.

حدود چهار ماه از آغاز جنگ میان روسیه و اوکراین می گذرد. 

جنگی که بلافاصله پس از شروع به زمین اقتصاد کشیده 

شد. آمریکا و اروپا بلافاصله بسته های تحریمی خود علیه 

اقتصاد روسیه را رونمایی و اجرا کردند؛ تحریم هایی که بدون 

کمترین تفاوتی، همان بسته تحریمی اعمال شده علیه 

ایران در سال های ۲۰۱۰ و ۲۰۱۸ بود. تحریم بانک های 

روسی و تحریم خرید انرژی (نفت و گاز) دقیقا همان چیزی 

بود که پیش ازاین علیه اقتصاد ایران اعمال شده بود.

تجربه اثرگذاری تحریم های اقتصادی غرب بر اقتصاد 

ایران به ویژه نسخه ۲۰۱۸ آن، مقامات غربی را به تکرار 

این تجربه در مورد اقتصاد روسیه امیدوار کرد. رجزخوانی 

مقامات مختلف غربی پس از اجرای تحریم ها با اشاره به 

هزینه های سنگین تحریم بر اقتصاد روسیه، امیدواری 

آنان به اثرگذاری عمیق این تحریم ها را به وضوح نشان 

می داد. ازجمله مهم ترین آثاری که مقامات غربی و 

تحلیلگران به آن امیدوار بودند، رشد جهشی تورم در 

روسیه براثر افت شدید ارزش روبل بود؛ همان اتفاقی 

که در هر دو دوره تحریم های ۲۰۱۰ و به ویژه ۲۰۱۸ در 

اقتصاد ایران اتفاق افتاد. بااین حال هرچند در ابتدا، 

روند اثرگذاری تحریم ها از روندی مشابه ایران پیروی 

کرد اما این آثار نه درشدت و نه در مدت، آن چیزی نبود 

که مقامات غربی انتظار داشتند.

کبریت بی خطر تحریم در برابر اقتصاد روسیه

تجربه تحولات اقتصاد ایران و به ویژه افت شدید ارزش پول 

ملی در اثر تحریم های غرب، نگاه ها را به واکنش پول ملی 

روسیه به تحریم های بانکی معطوف کرد. واکنش روبل اما 

به کلی متفاوت از ریال بود. نمودار زیر، قیمت هر دلار آمریکا 

برحسب روبل روسیه را طی شش ماه اخیر نشان می دهد.

مهاجرت تورم تحریم ها از روسیه به غرب

نگاهی به روند تغییرات نرخ برابری دلار و روبل، مسیر 

به کلی متفاوت ازآنچه برای ریال ایران اتفاق افتاد را نشان 

می دهد. چنانچه مشخص است، ارزش روبل پس از تحریم ها 

طی حدود دو هفته ۵۰ درصد کاهش یافت اما واکنش 

سریع بانک مرکزی روسیه، نقطه پایانی بر عمر اثرگذاری 

تحریم ها بود. بانک مرکزی روسیه به فاصله چند روز از آغاز 

تحریم ها، نرخ بهره را از ۹.۵ به ۲۰ درصد رساند. همین 

اقدام کافی بود تا مسیر نزول ارزش روبل پس از تنها چند 

روز متوقف شده و به مسیر رشد بازگردد.

غرب گرفتار درتورم تحریم هاى روسیه 

چاه کن در کمرکش چاه!
امنیت روانى، حق مردم

* دکترعلی پاکباز خسروشاهی

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رییس قوه قضاییه و جمعی از 
مسوولان و کارکنان دستگاه قضایی به تبیین «سنت های غیرقابل 
تغییر الهی در جوامع» پرداختند و گفتند: علت سربلندی و پیروزی 
حیرت آور ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی در برابر حوادث بزرگ 
و تلخ سال ۱۳۶۰، ایستادگی و تلاش و نهراسیدن از دشمنان بود و 
این سنت الهی در همه دوران، قابل تکرار است و باید بدانیم خداوند 

سال ۱۴۰۱ همان خداوند سال ۱۳۶۰ است.
ایشان همچنین قوه قضاییه را رُکنی مهم و تاثیرگذار در مسایل کشور 
خواندند و توصیه هایی هشت گانه همچون اجرای جدی سند تحول 
در همه سطوح، مبارزه جدی با فساد، جلوگیری از تضییع حقوق 
عامّه، مراقبت از امنیت روانی مردم، تنظیم رابطه دستگاه قضایی با 
ضابطان و به سرانجام رساندن پرونده های بازشده در افکار عمومی، 

خطاب به مسوولان این قوه بیان کردند.
رهبر انقلاب به نمونه هایی از سنت ها و قوانین الهی در قرآن درباره 
نتیجه یاری دین خدا و یا نتیجه کفران نعمت های خداوند اشاره 
کردند و افزودند: قرآن کریم مملو از مضامینِ مربوط به سنت های 
الهی است و جمع بندی آن ها این است که اگر جوامع در مقابل 
دشمنان ایستادند و با توکل بر خداوند به وظایف خود عمل کردند، 
نتیجه آن پیروزی و پیشرفت است اما اگر دچار اختلاف، عافیت طلبی 

و سستی شوند، نتیجه آن شکست خواهد بود.
رهبر انقلاب، عمل به سند تحول را باعث جلوگیری از انفعال در 
مقابل مخالفت ها خواندند و افزودند: رییس قوه، مقیّد به عمل به 
سند است؛ اما در سطوح دیگر یعنی همه قضات،  کارکنان و مدیران 
نیز باید این کار باقوت دنبال شود؛ البته بر اساس برخی گزارش ها، 

در این زمینه آن گونه که باید، عمل نشده است.
حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه ای به مسوولین قوه قضاییه در 
قبال امنیت روانی مردم اشاره کردند و گفتند: امنیت روانی ازجمله 
حقوق عمومی است و دستگاه قضایی باید از نگران کردن و تخریب 
ذهن مردم به وسیله شایعات و اظهارات دروغ و هراس افکنِ افراد 
مشخص یا نامشخص در رسانه ها و فضای مجازی جلوگیری کند.

ایشان کار قضایی را ازجمله کارهای بسیار دشوار برشمردند و گفتند: 
البته اگر این کار را برای خدا و با هدایت الهی انجام دهید، اجر آن 

نیز سنگین خواهد بود.
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حلقه مفقوده توسعه کشور
دکتر هاشم اورعى- استاد دانشگاه صنعتى شریف

ریشه مشکلات ما در افکار ما است. یعنی تا فکر ما 

تغییر نکند، بسیاری از مسایل حل نخواهد شد. فکر ما 

یعنی تفکر و نگاه ما به توسعه اقتصادی. ما باید توسعه 

اقتصادی را منشا همه اثرات مثبت در کشورداری 

بدانیم. اگر به دنبال استقلال سیاسی و خودکفایی 

اقتصادی هستیم، از مسیر توسعه اقتصادی می توانیم 

به آن دست یابیم.

نکته مهم دیگر این است که در افکار غلط نظام 

دولتی ما این مطلب به اشتباه جاافتاده است که 

پول به تنهایی می تواند کشور را بسازد. این تفکر غلط 

است. پول هدف را نمی سازد، بلکه هدف است که 

پول می سازد. بسیار شنیده ایم که مدیران دولتی در 

پاسخ به مطالبات و وظایف خود می گویند پول نداریم. 

به عبارت دیگر با سلب مسوولیت از خود می گوید اگر 

پول داشته باشیم به هدف می رسیم. درصورتی که 

هدف است که ما را به پول می رساند.  مشکل کشور 

این است که برای یک دوره طولانی رشد اقتصادی 

بسیار کمی داشته ایم و تقریبا معدل آن صفر بوده 

است. اما برای این که این مشکل را حل کنیم باید به 

تولید ناخالص داخلی (جی دی پی) نگاهی بیاندازیم 

چون می خواهیم بدانیم کدام بخش از جی دی پی 

کشور از شرایط توسعه برخوردار است و بار اصلی 

توسعه را می توانیم بر کدام بخش از جی دی پی قرار 

دهیم. ۱۱ درصد جی دی پی کشور مربوط به حوزه 

کشاورزی است. پرسش این است که آیا می توانیم 

توسعه قابل توجهی در بخش کشاورزی بدهیم. قطعا 

با تکنولوژی که ما امروز در بخش کشاورزی داریم 

جواب منفی است. زیرا سخت با کمبود منابع آب 

و فرسایش خاک مواجهیم. لذا نمی توانیم برای 

توسعه قابل توجه بر بخش کشاورزی تمرکز کنیم. 

از طرفی ۵۳ درصد از جی دی پی کشور مربوط به 

بخش خدمات است. شاید مقدار زیادی به نظر 

برسد اما کشورهایی هستند که ۷۰ درصد از تولید 

ناخالص داخلی شان مبتنی بر خدمات است. ولی 

ما نمی توانیم بار توسعه را بر این بخش بگذاریم زیرا 

به دنیا وصل نیستیم. اگر بخواهیم بخش خدمات 

اقتصاد را توسعه دهیم باید با همه دنیا ارتباط نزدیک 

داشته باشیم نه این که دیواری به دور خود کشیده 

و مسیر خود را طی کنیم. لذا چون ایران به معنی 

واقعی کلمه به دنیا وصل نیست، نمی توانیم انتظار 

توسعه قابل توجه در بخش خدمات داشته باشیم.  

بخش صنعت ۱۷/۵ درصد از جی دی پی کشور را 

دربرمی گیرد که در سال های اخیر متاسفانه روند 

کاهشی داشته است. لذا با توجه به این که ایران 

دارای منابع اولیه غنی، زیرساخت صنعتی مستحکم 

و نیروی انسانی فراوان است می توانیم محور توسعه 

را بر بخش صنعت قرار دهیم. 

نماینده مردم میانه در مجلس گفت: آقای رییس جمهور 

آیا این فسادها با این حجم عظیم بالاخره نقطه پایانی 

دارد یا خیر؟ آیا باید نظام اداری، اقتصادی، بانکی 

و گمرکی ما تا این حد مستعد سوءاستفاده و فساد و 

بیت المال خواری باشد؟ اگر در دولت شما هم این 

بیت المال خواری ها و خبرهای تکان دهنده پایان 

نپذیرد پس چه زمانی پایان خواهد پذیرفت؟

سید مرتضی حسینی نماینده مردم میانه در مجلس 

شورای اسلامی ، با تاکید بر اینکه از دولت سیزدهم 

انتظار مبارزه جدی با مفسدان اقتصادی وجود دارد، 

گفت: ما انتظاری که از دولت سیزدهم داشتیم علاوه 

بر تدبیر امور اقتصادی و اداری کشور، مبارزه جدی 

با مفسدان اقتصادی و فساد و بیت المال خواری 

بود. اخیرا رییس سازمان بازرسی کل کشور خبری 

را رسانه ای کرد که؛ یکی از سازمان های وابسته به 

وزارت جهاد کشاورزی، مجوز واردات ۱۳ میلیون تن 

نهاده های دامی اعم از گندم، ذرت، جو و ... را به یک 

شرکت خصوصی اعطا می کند و آن شرکت خصوصی 

بدون اینکه نهاده ای را وارد کند، در گمرک این ها را 

کوتاژ می کند یعنی به اصطلاح ثبت صوری می کند 

که این اقدام به معنی آن است که این واردکننده، این 

کالا را وارد کرده درحالی که اساسا کالایی وارد نشده 

است! سپس وزارت جهاد کشاورزی به این شرکت مجوز 

عرضه چیزی که هنوز وارد نشده را در سامانه بازارگاه 

می دهد و یک عده ازجمله اتحادیه های کشاورزی، 

کشاورزان و کارخانه های تولید دام و طیور در آن سامانه 

ثبت نام می کنند و پولی را پرداخت می کنند به امید 

اینکه محصولی را که خریداری کرده اند، تحویل بگیرند. 

درمجموع حدود ۱۱۰۰ میلیارد تومان به حساب این 

شخص و شرکت واریزشده بدون اینکه نهاده ای به 

آن ها تحویل داده شود! و اکنون هم مشخص شده 

که هیچ نهاده ای وارد نشده است!

وی ادامه داد: جالب این است که وزارت جهاد کشاورزی 

با بانک مرکزی مکاتبه می کند و درخواست صدور ۷۳۰

میلیون دلار تسهیلات برای این شرکت می کند و در 

آن نامه هم بدون اینکه نهاده  دامی واردشده باشد، 

صریحا قید می کند که این نهاده وارد کشور شده 

است! طبق گزارشی که رییس سازمان بازرسی کل 

کشور داده  اند، برای این شرکت ۷۳۰ میلیون دلار 

ارز و تسهیلات می گیرند.

عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس افزود: اکنون 

سخن ما با آقای رییسی که ما ایشان را شخصیت پاک 

و دلسوز می دانیم این است؛ واقعا انتظار نداشتیم در 

زیرمجموعه های دولت ایشان این حجم از سوءاستفاده 

و کلاهبرداری اتفاق بیفتد. یعنی درواقع شما در نظر 

بگیرید که این افتضاح بزرگ و این حجم از آبروریزی 

و اعتمادسوزی که از این فساد اداری و اقتصادی در 

بدنه نظام اداری اتفاق افتاد شاید از آن اختلاسی که 

خاوری کرد، بیشتر باشد.

نماینده مردم میانه خطاب به رییس جمهور عنوان 

کرد: آقای رییس جمهور آیا این فسادها با این حجم 

عظیم بالاخره نقطه پایانی دارد یا خیر؟ آیا باید نظام 

اداری، اقتصادی، بانکی و گمرکی ما تا این حد مستعد 

سواستفاده و فساد و بیت المال خواری باشند؟ پس 

بالاخره چه زمانی بساط این اختلاس ها و بیت المال 

خواری ها جمع می شود؟ نقطه پایان این اختلاس ها 

چه زمانی است؟ اگر در دولت شما هم این بیت المال 

خواری ها و خبرهای تکان دهنده پایان نپذیرد پس 

چه زمانی پایان خواهد پذیرفت؟

وی افزود: به هرحال انتظار ما از دولت این است که 

بساط این شرکت های صوری، شرکت های فامیلی 

و شرکت های رانتی به طور کامل جمع شود و این 

ظلمی که به اقتصاد و اعتماد مردم و بیت المال 

صورت می گیرد، برداشته شود. 

حسینی ابراز داشت: این افتضاح بزرگ واقعا زیبنده 

دولت آقای رییسی نبود و ما می خواهیم که این قضیه 

را پیگیری کنند که چطور یک جرم مرکب این چنینی 

و با این حجم، رقم خورده است؟! 

فساد چندگانه در تعاون روستایى!

  سرمقاله

  یادداشت

جناب آقاى کاشى
مدیر محترم روابط عمومی 

شرکت توزیع برق مشهد

خدمت  را  گرامیتان  مادر  درگذشت 
حضرتعالی و خانواده محترم تسلیت 
عرض نموده، از خداوند متعال برای آن 
مرحوم علو درجات و برای بازماندگان 

صبر مسالت داریم.

مدیر مسوول و کارکنان موسسه مطبوعاتی 

رسانه گستر نخست

سرور ارجمند 
سردار فرهاد یعقوبى

درگذشت مادر همسر گرامیتان را به شما و خانواده 
محترم تسلیت عرض می کنیم، ما را در غم خویش 

شریک بدانید.

محمدباقر قالیباف - مرتضی طلایی-رضا شیران خراسانی

محمد تقی مهرورز-علی خسروشاهی

همکار گرامى 
جناب آقاى هادى کربلایى قهرمان

مصیبت وارده را تسلیت عرض کرده و برای آن مرحوم 
علو درجات و برای بازماندگان صبر مسالت داریم.

مدیر مسوول و کارکنان موسسه مطبوعاتی رسانه گستر نخست

جناب آقاى کاشى
مدیر محترم روابط عمومی 

شرکت توزیع برق مشهد

سرور ارجمند 
سردار فرهاد یعقوبى

جناب آقاى هادى کربلایى قهرمان
مصیبت وارده را تسلیت عرض کرده و برای آن مرحوم 
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مجیدخروشــی| همزمــان بــا افتتــاح 

هنرستان کار و دانش دخترانه شهید 

قاسم سلیمانی عملیات احداث مجموعه 

ورزشــی نیــز در حاشــیه شــهر مشــهد 

آغاز خواهد شــد.

ــد نظــری ، اســتاندار  ــان بازدی درجری

خراســان رضــوی بــه همــراه معاونــان 

و ارجائــی شــهردار مشــهد از مراحــل 

ســاخت و احداث مجموعه هنرســتان 

دخترانه سردار دل ها قاسم سلیمانی 

کــه بــا کمــک ، همراهــی و مشــارکت 

۵۰درصــدی  خیــر محــترم مجموعــه 

ــر گــروه  مهنــدس رضــا حمیــدی مدی

مشهدآغازشــده بــود مقرر شــد افتتاح 

این مجموعه تحصیلی در هفته دولت 

انجــام شــود.

همچنیــن در ایــن راســتا بــا نظــارت و 

مشارکت دکتر خدایی معاون عمرانی 

ــی از  ــهرداری و بخش ــتانداری ، ش اس

خیرین، مجموعه ورزشــی در حاشــیه 

این هنرســتان بــه مســاحت ۶۰۰ متر 

ــت یکــم  ــه دول ــاز هفت ــا آغ ــان ب همزم

شــهریورماه کلنــگ زنی شــود.

این مجموعه ورزشــی که با مشــارکت 

ــد ،  ــق ش ــهرداری تواف ــد ش ۵۰ درص

مقررشــد شــهرداری قبل از شروع کار 

۵۰درصد مشــارکت خــود را پرداخت 

کنــد و آقــای حمیدی بــه همراه ســایر 

ــده  ــد باقی مان ــز ۵۰درص ــن نی خیری

احــداث مجموعه ورزشــی را بــر عهده 

بگیرنــد. 

مدیر گروه مشهد همچنین از ساخت 

ــرای  ــر ب ــی دیگ ــه ورزش ــک مجموع ی

اســتفاده و بهره بــرداری جوانــان و 

نوجوانــان سرزمین خورشــید در جوار 

ــور حــضرت امــام رضــا (ع)  ــارگاه من ب

خــبر داد  و گفــت: مصمم هســتیم که 

مجموعــه ورزشــی دیگــری در صــورت 

پرداخت ۵۰ درصد تعهد معوقه دولت 

در ساخت هنرســتان سردار سلیمانی 

در مشــهد احــداث کنیــم.

مهندس حمیدی در حاشیه برگزاری 

ــا گفــت:  ــگار م ــه خبرن ــن مراســم ب ای

هنرستان فنی و حرفه ای شهید سردار 

ســلیمانی در منطقــه قلعه ســاختمان 

مشهد احداث شد و قرار است  همزمان 

بــا آغــاز هفتــه دولــت در ســال جــاری 

افتتــاح و بــه بهره برداری برســد.

مدیــر گــروه مشــهد اظهــار داشــت 

: هم اکنــون ســاختمان هنرســتان 

صــد در صــد تمــام شــده و ســاختمان 

ــش از  ــه ای بی ــی و حرف ــگاه فن آموزش

۶۰درصــد انجــام شــده و امیدواریم با 

مســاعدت بخــش دولتــی ایــن پــروژه 

ــد. ــرداری برس ــه بهره ب ب

وی خاطرنشــان کــرد : بخــش اعظــم 

اعتبــار ایــن پــروژه توســط خیریــن 

پرداخت شــده است و بر اســاس تعهد 

ــت . ۵۰درصد اعتبار پروژه دولتی اس

وی افزود: این پروژه از ابتدای فروردین 

ســال قبــل بــا مســاحت بیــش از پنــج 

هزار مترمربع در سه طبقه و ۲۵ کلاس 

پیش بینی شــده است.

وی ادامه داد :خوشبختانه شهرداری 

مشــهد در خصــوص واگــذاری زمیــن 

ــرد  ــل ک ــود عم ــد خ ــه تعه ــع ب به موق

کــه جــای تشــکر بســیار دارد.

وی خاطرنشان کرد : قریب به ۵۸ سال 

اسـت که به صورت خسـتگی ناپذیر در 

عرصه صنعـت کشـور کار می کنم و در 

این مدت با همکاری دوستان و بستگان 

و عمدتاً تحت نام گروه مشـهد، نسبت 

به تاسیس و ساخت ۱۳ واحد صنعتی 

در رشته های فرش ماشینی، پتو، چرم، 

نان ماشینی، حوله، ریسندگی و رنگرزی   

در شهرهای کاشان، رشت، قم و مشهد 

اقدام کرده ام یا دردست اقدام می باشد 

. امـروز در تـلاش هسـتم کـه خدمات 

خداپسـندانه را بـرای ایـن مرزوبـوم به 

یادگار بگذارم .

مدیر گــروه مشــهد می گویــد: مصمم 

هســتم رونــد خدمــات خیرخواهانه را 

در راســتای حمایــت از خانواده هــا بــا 

خریــد و در اختیــار گذاشــتن بیش از 

ــهر  ــیه ش ــی در حاش ــد چرخ خیاط ص

ــا ایــن خانواده ها  مشــهد ادامه دهم ت

ــود را  ــلاش خ ــا و ت ــل فعالیت ه حاص

بــه منــزل ببرنــد.

در جریان بازدید مسوولان  از مراحل ساخت مجموعه تحصیلى هنرستان سردار شهید قاسم سلیمانى 

حمیدى: دو مجموعه ورزشى هم مى سازم
«سخاوت» را زندگى کنیم 

که امام ما «جواد» است
غلامرضا بنى اسدى

ما به زیستن به قاعده امامت امر شده ایم. تاسی به حجت خدا، بندگان 
خدا را به شان مقدر و متعالیِ "خلیف الهی" می رساند. نهمین امام ما 
را لقب "جواد" است، بخشندگی در اوج. رفتاری که چون در زندگی ما 
به تکرار برسد، زندگی را نسقی نو خواهد بخشید. رابطه امت- امامت 
هم معنا و بروندادی عملی دارد نه این که بنشینیم و با هزار سال 
فاصله، خطوطی از زندگی آنان را بخوانیم و کتاب را به کناری نهیم و 
به دنبال کار خود برویم. باید بخوانیم و کار خود را با آن تنظیم کنیم. 
جامعه ای که می داند "ملقب شدن پیشوای نهم شیعیان به جواد را 
به دلیل کثرت بخشش و احسان او به مردم" است نمی تواند در برابر 
دیگران، گره در ابرو بیندازد و دست خود را از یاری شان، مشت کند و 
کنار کشد. مردمانی که خوانده اند زمانی که امام جواد از سوی پدر به 
جود و سخاوت امر شده است نمی توانند از این فضیلت های اخلاقی، 
دست بشویند. ما می دانیم وقتی امام جواد در مدینه و پدرش در 
خراسان بود، اصحاب، ایشان را از درب فرعی خانه خارج می کردند تا 
با افراد کمتری مواجه شود که برای دریافت کمک گرد خانه اش تجمع 
می کردند. حضرت رضا(ع)  در نامه ای به فرزندش سفارش نمود تا به 
حرف کسانی که به او می گویند از درب اصلی رفت وآمد نکند، گوش 
ندهد. می نویسد: "هر وقت می خواهی از خانه خارج شوی، مقداری 
سکه طلا و نقره همراه داشته باش. هیچ کس از تو درخواستی نکند 
مگر اینکه چیزی به او بدهی. همچنین سفارش بستگان نزدیک را 
به او کرده بود." پس باید سخاوت را بخشش را، داد و دهش را تمرین 
کنیم. صله رحم را هم به کمک معنایی نو بخشیم. چنین است که 
می شود باور به امامت حضرت جواد را زندگی کرد. این گونه است که 
رابطه ما در نظام امت- امامت صاحب مبنا می شود و الا اگر در شهادت 
امام به اندازی دریا اشک بریزیم امانگاهمان با مشرب ایشان غریبه 

بماند، بهره ای که باید را نخواهیم برد.

مشهد و ضرورت فراگیرى فرهنگ ترافیک 
اعظم سادات حسینى رخ

مشهد کلان شهری است که علاوه بر سیاحت به دلیل زیارتی بودنش 
در اکثر اوقات بخصوص تعطیلات نوروز و تابستان میزبان خیل عظیم 
مسافران و زائران عزیز می باشد. افزایش جمعیت و زائرپذیری، افزایش 
خودروها که گاه از تعداد خانوارها هم بیشتراست،تورم و مشکلات عدیده 
دیگر سلامت روحی و روانی افراد را به عنوان عامل تشدیدکننده تصادفات 
به مخاطره انداخته، لذا  یادگیری اصول و قوانین راهنمایی و رانندگی 
و تداوم آموزش فرهنگ ترافیک را در این شهر ضروری تر می نمایاند! 
آنچه در مبحث مشکلات ترافیکی و تصادف دخیل است از سه عامل 
«انسان،خودرو ، راه»می توان نام برد که عامل «انسان»خود،مهم ترین 
عنصر در ایجاد مشکلات ترافیک است(بر اساس اظهارات سازمان 
بهداشت جهانی عامل انسان بیش از ۶۰درصد به عنوان عامل اصلی 
تصادفات، شناخته شده) .اگر انسان ها با آموزش های لازم به فراگیری 
فرهنگ ترافیک بپردازند موجب کاهش مشکلات ترافیکی و حوادث 
خواهند شد،هرچند علاوه پرنقش بسزای انسان در تصادفات از بهسازی 
«راه و جاده و خودروها»هم نباید غافل شد. امام علی (ع) در بخشی از 
وصیت نامه خود می فرمایند:شمارا به تقوای الهی سفارش می کنم و 
نظم کارتان و اصلاح میان خودتان.آنچه درسخنان ایشان بعد از«تقوای 
الهی»آمده،«نظم امور»است عاملی که فقدانش در مشکلات ترافیکی 
هم بسیار احساس می شود. نظم در هر کار باعث ایجاد تعادل تکامل و 
سلامت و امنیت است و عدول از آن باعث هنجارشکنی،به هم ریختگی 
و عدم موفقیت جوامع. اگر نظم ازهمان بدو تولد در خانواده از سوی 
یکایک افراد رعایت شود فرزندان نیز نظم و صبر را فرا خواهند گرفت و 
به عنوان یک عامل بازدارنده از حوادث و تصادفات،درونی و نهادینه شده 
و دیگر استفاده از عوامل بازدارنده بیرونی چون «پلیس و جریمه»کمتر 
احساس خواهند شد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان به نقل از 
سازمان پزشکی قانونی تنها در دوماهه اول سال۱۴۰۰شاهد از دست 
دادن جان ۲۵۹۶ نفراز هموطنانمان درکشوربوده ایم،درحالی که در 
مقایسه با سال گذشته متاسفانه رشد ۳۱.۱درصدی را تجربه کرده است!

کاش ضرورت آموزش فرهنگ ترافیک همچون اکسیژن و خوراک  
برای همگی ما احساس  و آموزش آن از خانواده و مدارس ابتدایی 
آغازمی شد و نهادهای مرتبط  با آن اقدامات لازم را انجام می دادند. 

مرکزی  هسته  در  ترافیک  روایت 

کلان شهر مشهد و آلودگی ناشی از 

آن، روایت هفتاد من کاغذ است که 

نه تنها شهرداری مشهد در دوره های 

گذشته که شورای اسلامی شهر هم 

از سازماندهی و اصلاح امور به نحو 

احسن عاجز مانده است.

وجود مضجع منور حضرت رضا (ع) و 

حضور میلیون ها زائر دلشیفته به زیارت، 

فرصت سرشاری و بی نظیری را به وجود 

آورده است. با همه تلاش ها، مدیریت 

و نظم شایسته ای که در این آستان 

به چشم می خورد، اما مدت هاست 

که روش ها و شیوه های جدیدی در 

حوزه مدیریت شهری برای برون رفت 

از مشکلات ترافیکی در هسته مرکزی 

به چشم نمی خورد.

وجود مراکز مذهبی، فرهنگی و تجاری 

در هسته مرکزی شهر باعث شده است 

بیش از ۲۰ درصد از سفرهای درون شهری 

جذب این منطقه شده اند. این حجم 

سنگین تردد مشکلات عدیده ای را به 

وجود آورده است که عمده ترین آن ها 

آلودگی هوا، افزایش مصرف انرژی، 

افزایش تصادفات و خسارات اقتصادی، 

اتلاف وقت مفید مردم، کاهش سطح 

خدمات رسانی و تشدش مسایل امنیتی 

از آن جمله می باشند. هرچند طی ۱۰

سال گذشته در کلان شهر مقدس مشهد، 

شبکه های بزرگ حمل ونقلی، بزرگراه ها 

و تقاطع های غیر همسطح، گسترش 

شبکه حمل ونقل عمومی و همچنین 

کنارگذرها و خیابان های وسیع در مشهد 

ایجادشده است اما این اقدامات نتوانسته 

مشکل ریشه ای ترافیک را حل کند. 

از طرفی با ایجاد خیابان های جدید و 

وسیع، به تدریج تبدیل به مسیر پرترددی 

شده است که خود نیاز به بررسی جدی 

به منظور کاهش ترافیک شده است. 

آیا به راستی راه حل این مشکل اساسی 

در کجاست؟ چه نهادهایی متولی 

کاهش این معضل همیشگی هستند؟ 

فرهنگ استفاده از حمل ونقل عمومی 

دراین بین چه نقشی دارد؟ و ده ها 

سوالی که هنوز بدون پاسخ مانده است.

نقش آلایندگی وسایل نقلیه به عنوان 

مهم ترین رکن آلاینده ها تا حدود ۷۰

درصد، لزوم توجه به گسترش شبکه 

حمل ونقل ریلی را بیش ازپیش مطرح 

می کند. برطرف کردن آلودگی هوا در 

مشهد، نیازمند فعال کردن جبهه های 

متعددی از اقدامات تخصصی است. 

در یک جبهه، استفاده از خودروهای 

سواری است که حدود ۱/۴ دهم درصد 

از کل ذرات معلق کوچک تر از دو و نیم 

میکرون را تولید می کنند. در جبهه 

دیگر، گسترش شبکه حمل ونقل ریلی 

شهری است که شتاب بخشی به آن 

کمک شایانی به آلودگی و ترافیک 

می کند. جبهه دیگری که نباید از آن 

غافل شد، نوسازی و گسترش ناوگان 

اتوبوس رانی است. گرایش عمومی 

برای استفاده از این نوع حمل ونقل 

عمومی در هسته مرکزی شهر، شرایط 

ویژه ای را برای زائرین و مسافرین ایجاد 

کرده است. نمی توان فراموش کرد که 

آلودگی ایجادشده با این نوع وسیله 

نقلیه، (۹ برابر خودروهای شخصی) ما 

را بیش ازپیش به سمت گازسوز کردن 

و یا برقی کردن ناوگان اتوبوسرانی 

هدایت می کند. 

راهکارهایى فضایى براى ترافیک زمینى!

  یادداشت

  خبر

سید جواد 
غفوریان حیدرى
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آغاز فصل گرما، استفاده از کولر، به ویژه 
کولرهای گازی را در منازل، ادارات و 
مکان های عمومی اجتناب ناپذیر کرده 
است، اما با تنظیم وسایل سرمایشی بر 
روی "دمای آسایش"، می توان از بسیاری 
خاموشی ها پیشگیری و زمینه بهره مندی 

دیگران از نیروی برق را نیز فراهم کرد.
امروزه استفاده از کولرهای گازی در بسیاری 
از مناطق کشور رواج یافته است و شماری از 
شهروندان با تجهیز محل زندگی یا کار خود 
به آن، از این وسیله برای کاستن از گرمای 

هوا در محیط بهره می گیرند.
تصور بیشتر شهروندان بر این است که 
هرچقدر درجه کولرگازی را پایین تر بیاورند 
هوای محیط خنک تر می شود، درحالی که 
این گونه مصرف، هم به کولر آسیب می رساند 

و هم مصرف برق را افزایش می دهد.
این در شرایطی است که صنعت برق روزهای 
سختی را می گذراند و خشکسالی ها و 
افزایش هزینه های جانبی، کشور را در تولید 
برق دچار مشکل کرده است و این امر 
ضرورت مدیریت مصرف توسط شهروندان 

را بیش ازپیش افزایش داده است.
اینکه در منطقه یا استان خود از برق پایدار 
برخوردار باشیم، دلیل قابل توجیهی برای 
مصرف بیش ازحد برق نیست، زیرا شبکه 
برق کشور شبکه ای به هم پیوسته است و 
هر یک از استان ها برای برقراری تعادل 
در شبکه، موظف به کاهش مصرف روزانه 

خود هستند.
اینکه وزارت نیرو، قطع برق بخش خانگی 
را به عنوان خط قرمز خود تعیین کرده و 
اجرای برنامه های مدیریت مصرف و کاهش 
مصرف روزانه برق را برای بخش های صنعتی 
کشاورزی و تجاری الزامی کرده است، نباید 
دلیلی شود که ما شهروندان در مصرف برق 
از طریق استفاده نادرست از کولرگازی 

زیاده روی کنیم.
استفاده از کولرگازی در تابستان آن چنان 
برای شهروندان مهم تلقی می شود که حتی 
قاچاق این وسیله را مزیت دار می کند، 
درحالی که گرایش شهروندان به خرید 
کولرآبی هم کمتر شده است و اغلب به 
دلیل سرمایش بالای کولرگازی، ترجیح 
می دهند که اسپیلت را باقیمت بالا ولو 

اینکه قاچاق، تهیه کنند.
به گفته معاون امور صنایع سازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراسان رضوی، بیش از 
۲۰واحد تولیدی در این استان در حال 
تولید کولرآبی هستند که در فصول گرم 
سال ظرفیت تولید خود را افزایش می دهند.

ابراهیم ناصری در گفت وگو با خبرنگار ایرنا 
کیفیت کولرهای آبی تولیدی خراسان رضوی 
را بسیار بالا دانست و گفت: محصولات کولرآبی 
کارخانجات لوازم خانگی این استان اغلب 
صادراتی است و در کشورهای همسایه 

بازار مناسبی دارد.
وی اظهار داشت: در استان خراسان 
رضوی کولرگازی تولید نمی شود و برخی 

استان های دیگر نیز به صورت محدود این 
کالا را تولید می کنند، که البته یک واحد 
تولیدی این استان نیز در دوره مدیریتی 
جدید خود قصد دارد که خط تولید کولرگازی 

را راه اندازی کند.
قاچاق  دار  مزیت  کالای  کولرگازی، 

در فصل گرما
میزان تولید کولرگازی در کشور محدود 
است و قطعا تامین کننده نیاز متقاضیان این 
بخش نیست، کولرهای وارداتی نیز قیمت 
بالایی دارند و بسیاری از خانواده های ایرانی 
از بضاعت کافی برای خرید آن برخوردار 

نیستند.
شاید از هر ۱۰۰ خانوار در خراسان رضوی 
یک خانوار در محل زندگی خود کولرگازی 
داشته باشد اما این وسیله در مراکز اداری و 
تجاری به وفور یافت می شود و تقاضا برای 

آن نیز بیشتر معطوف به این نقاط است.
بااین حال به نظر می رسد، با توجه به تقاضای 
بالا برای این نوع کولر و قیمت پایین تر نوع 
قاچاق آن در بازار، عرضه قاچاقی این کالا 
از گذشته بیشتر شده باشد که این موضوع 
ضرورت نظارت ها و بازرسی ها را در این 

زمینه دوچندان می کند.
کارشناس مسوول نظارت و بازرسی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی 
دراین باره به خبرنگار ما گفت: امسال میزان 
کشفیات کولرهای گازی قاچاق در بازار 
استان به مراتب از سال گذشته بیشتر است 
به طوری که امسال محموله ای بزرگ شامل 
۱۵۰۰ دستگاه کمپرسور و اسپیلت (قطعات 
کولرگازی) درمجموع به ارزش بیش از ۱۵
میلیارد تومان در استان کشف شده است.

بخشعلی بیاتی افزود: این کولرها فاقد کد 
رهگیری و شناسه کالا بودند که بر اساس 
آیین نامه اجرایی موضوع ماده ۱۳ قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در زمره کالای 

قاچاق به شمار می روند.
وی اظهار داشت: کالاهای مشمول این قانون 
شامل کلیه لوازم خانگی ازجمله تلویزیون 

یخچال و فریزر، کولرگازی و اسپیلت، ماشین 
لباسشویی و ماشین ظرفشویی، مایکروویو 

و جاروبرقی می شود.
وی اضافه کرد: شناسه کالا نیز کدی 
چندرقمی است که مبتنی بر یک نظام 
جامع طبقه بندی کالا تنظیم شده و مشخصات 
ماهوی هر قلم کالا احصا شده و در یک 
سامانه به منظور ایجاد برداشت مشترک 
از هر قلم کالا به صورت رمزینه (بارکد) یا 
نظایر آن بر روی کالا نصب یا درج می شود.

کارشناس مسوول نظارت و بازرسی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی 
گفت: بنا به دستور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، اقدامات این سازمان پروژه محور 
است، بر این اساس از ۱۵ پروژه محوری این 
وزارتخانه، طرح مقابله با کالای قاچاق و تقلبی 
در این استان در دستور کار قرارگرفته است.

بیاتی که به عنوان مسوول اجرای پروژه 
مقابله با کالای قاچاق و تقلبی در استان 
خراسان رضوی تعیین شده است، افزود: 
قاچاق  کالای  با  مقابله  راستا  این  در 
در استان اولویت بندی شده و کالاهایی 
ازجمله لوازم خانگی، پوشاک، کالاهای 
سلامت محور، مواد دخانی و لوازم یدکی 

در اولویت مقابله قرارگرفته است.
وی اضافه کرد: در این راستا باید هم لوازم خانگی 
تولیدی استان و هم لوازم خانگی وارداتی 
دارای کد شناسه یا رهگیری باشند در غیر 
این صورت در حکم کالای قاچاق خواهند 
بود و اگر کالای وارداتی به صورت قانونی 
وارد کشور می شود، باید روی کارتن آن 
ضمانت نامه و کد شناسه درج شده باشد.

وی اظهار داشت: عرضه کنندگان لوازم خانگی 
تولید داخل در فروشگاه ها نیز باید با مراجعه 
به واحد تولیدی، نسبت به دریافت کد شناسه 
و کد رهگیری با استناد به فاکتورهای فروش 
خود اقدام کنند، یعنی موظف هستند 
کد شناسه و رهگیری کالا را در قالب خود 

اظهاری از کارخانه بگیرند.
کارشناس مسوول نظارت و بازرسی سازمان 

صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی 
گفت: در سه ماهه نخست امسال ۳۰
میلیارد تومان کالای قاچاق در استان 
کشف شده که از این میزان ۲۰ میلیارد 

تومان لوازم خانگی بوده است.
رساندن کولر به دمای آسایش

"دمای آسایش" و تنظیم کولرگازی بر روی ۲۵
درجه سانتی گراد، به نوعی مدیریت مصرف 
در استفاده از این نوع وسیله برای شهروندان 
است. مصرف برق توسط کولرهای گازی بیش 
از پنج برابر کولرهای آبی است درحالی که 
می توان با تنظیم آن روی "دمای آسایش" 

مصرف برق آن ها را مدیریت کرد.
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع 
نیروی برق خراسان رضوی دراین باره به 
خبرنگار ایرنا گفت: مصرف برق کولرهای 
گازی بیش از پنج برابر انواع آبی است، اما 
تنظیم "دمای آسایش" یعنی روی ۲۵ درجه، 
روشی موثر بوده و صرفه جویی قابل توجهی 
در مصرف برق توسط این دستگاه ها به 

وجود می آید.
حسینعلی دیندار افزود: اغلب شهروندان 
در استفاده از کولرگازی، درجه آن را درست 
تنظیم نمی کنند، به زعم آنان هرچقدر دمای 
کولر را پایین بیاورند، هوای محیط خنک تر 
می شود، درحالی که پایین آوردن درجه 
کولر، باعث افزایش میزان مصرف برق 
خانوار و کاهش طول عمر مفید کولرهای 

گازی می شود.
این مسوول در صنعت برق خراسان رضوی 
تاکید کرد: باید کولرهای گازی در تابستان 
روی دمای ۲۵ درجه تنظیم شوند، در این 
صورت بیش از ۳۰ درصد از مصرف برق 

توسط دستگاه کاسته می شود.
دیندار همچنین توصیه کرد که شهروندان از 
نوع اینورتردار کولرهای گازی استفاده کنند 
زیرا با روشن شدن کولرهای گازی، جریان 
لحظه ای برق به شدت افزایش می یابد لذا 
وجود دستگاه اینورتر باعث می شود که از 
شدت مصرف برق در هنگام روشن شدن 
مجدد دستگاه کاسته شده و تعداد موارد 
خاموش و روشن شدن آن هم کاهش یابد 
که این اقدام مصرف برق کولرگازی را پایین 
می آورد. وی گفت: بهتر است شهروندان 
به جای اینکه تلاش کنند با کاهش درجه 
کولرگازی به خنک ماندن محیط کمک 
کنند؛ زمان استفاده از کولرگازی را با درجه 
کم افزایش دهند، به این معنا که از یک 
ساعت قبل کولر را با رعایت دمای آسایش 
۲۶ یا ۲۵ درجه روشن کنند تا هم مصرف 
برق کاهش یابد و هم محیط خنک شود.

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع 
نیروی برق خراسان رضوی به استفاده هم زمان 
از دو کولرگازی و آبی توسط شهروندان 
اشاره و بیان کرد: با توجه به فرایند کاری 
این دو دستگاه، استفاده هم زمان از آن ها 
هم به افزایش مصرف برق و هم کاهش 
کارایی دستگاه ها در خنک کردن محیط 

منجر می شود.

گرما ، برق و پرمصرف هاى بى خیال!
محمد باقر عطاریانى

تابستان یعنی گرما و تحمل دمای بالا که همیشه سخت و طاقت  
فرساست. تابستان سال گذشته با اعمال خاموشی برق ، حال مردم 

خوب نبود و انصافا شرایط دشوار و ناجوری را پشت سر گذاشتند.
سال گذشته همه اعم از مدیران صنعت برق و حتی مشترکین برق با 
شرایط سختی روبه رو شدند اما این روزها و با گرمای شدید این فصل 
می بینیم که متاسفانه در چند بخش همچنان دچار ضعف و کاستی 
هستیم. اول اینکه بخش صنعت برق به جای ایجاد و راه اندازی نیروگاه 
جدید و تامین انرژی موردنیاز، فقط به دنبال قطع برق مشترکین 
خانگی، صنعتی و کشاورزی و اداری است.گویی تنها راه نجات 

در تابستان ها فقط قطع برق است!
 مصوبه اخیر دولت مبنی بر کاهش بار ادارات در ساعت اداری و همچنین 
کنترل و کاهش بار مصرفی بخش کشاورزی و صنایع ازجمله راه های 
تامین انرژی برای سایرین به ویژه مشترکین خانگی می باشد که البته 
تبعات، مشکلات، گلایه ها و اعتراض های عدیده ای به دنبال داشته 
است. در این حال دیده می شود که در بخش فرهنگ سازی باهدف 
کاهش و مدیریت مصرف، تنها به نصب چند بنر در سطح شهر ها 
بسنده شده درحالی که چنین تبلیغاتی باید فراگیر، بدون زمان و 
مستمر باشد ضمن اینکه از توجه به نسل کودک و نوجوان نباید غفلت 
کرد. یکی دیگر از نکاتی که این ایام بیشتر به چشم می آید معضل 
پرمصرف هاست.ادارات ، سازمان ها و به ویژه بانک های زیادی را سراغ 
داریم که در برابر مصرف بی رویه انرژی برق هیچ مسوولیت و تعهدی 
ندارند و ضروری است تا برخورد شدیدی با این دسته از مشترکین 
اعمال شود. کارمند بانکی که با کت و لباس سازمانی و زیر کولرهای 
گازی و در سردترین حالت مشغول کار است هیچ گاه نگران نیست 

چراکه قبض برق را او نمی پردازد!!
به راستی چرا به پرمصرف ها فقط هشدار داده می شود و اگر هم برق 

آن ها قطع می شود به صورت مقطعی و گذرا است؟
چرا برق همه مشترکین را در طول سال و در روزهای خاصی از ۴ فصل 

سال قطع نمی کنید تا قدردان این انرژی باشند؟
چرا تبلیغات مرتبط با کاهش برق فقط در تابستان  انجام می شود و 

فرهنگ سازی ، تنها به این فصل خلاصه می شود؟
چرا از ساخت نیروگاه های جدید خبری نیست؟

چرا با افرادی که از دستگاه های رمز ارز غیرمجاز استفاده کرده و اکنون  
کشف شده به شدت برخورد نمی شود؟

تمام فرآیند کمیسیون پزشکى بنیاد 
به صورت الکترونیک است

سرپرست اداره کل کمیسیون پزشکی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
در گفت وگوی زنده در شبکه های اجتماعی به سوالات ایثارگران 

درخصوص کمیسیون های پزشکی بنیاد پاسخ داد.
به گزارش «ایثار»، دکتر سید حمیدرضا متقی در خصوص فرآیند برگزاری 
کمیسیون پزشکی گفت: این فرآیند از زمان ثبت درخواست آغاز شده و 
تا زمانی که رأی صادر شود ادامه دارد، البته این روند نسبت به سال های 
گذشته که حدود ۱۲۰ روز طول می کشید کمتر شده و به ۵۰ روز 

رسیده است و کاهش بیشتر این زمان در برنامه های بنیاد قرار دارد.
وی ادامه داد: در حال حاضر، به جز صورتجلسه ای که توسط پزشکان 
نوشته و مهر می شود، تمام فرآیند کمیسیون پزشکی به صورت الکترونیک 
است و در واقع با توسعه این سیستم الکترونیک زمان رسیدگی را کاهش 
داده ایم. برای ایثارگری که احراز و صورت سانحه جدید داشته و مدارک 
متقنی دال بر تشدید ضایعات دارد و یا مواردی این چنین دوره انتظار 
خاصی وجود ندارد و فرد در استان خود می تواند با مراجعه به پزشک 
معالج، در کمیسیون استان مربوطه شرکت کند. سرپرست اداره کل 
کمیسیون پزشکی بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: ترتیبی اتخاذ شده 
است تا بتوانیم عدالت را برای همه به صورت یکسان رعایت کنیم و اولویت 
نیز با کسانی است که برای بار اول و یا پس از چند سال از کمیسیون 
پزشکی قبلی ثبت درخواست می کنند. متقی در خصوص برگزاری 
کمیسیون پزشکی در شهرستان سردشت نیز گفت: تاکنون چند نوبت 
این کمیسیون برگزار شده و تعداد روزهای برگزاری نیز بیشتر از سایر 
کمیسیون های پزشکی بنیاد شهید و امور ایثارگران است و آخرین 
کمیسیون نیز در ماه گذشته برگزار شد که ۶۰۰ نفر ویزیت شدند و هر 
سال هم یک یا دو کمیسیون برای این موضوع اختصاص یافته است.

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره ۵۹ به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ ۲۳ تیر  ۱۴۰۱  

به شماره زیر ارسال نمایند   

۰۹۰۳۳۸۳۱۸۶۱
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایی اهد   ا می شود   . 

پاسخ جد   ول  شماره ۵۸

قدرخنکى در این روزهاى داغ را بدانیم

دماى آسایش!   ساعت 25
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  دیدگاه

گزارش

ستاد بازسازى
دکتر مهدى یاراحمدى خراسانى

ستاد ملی مبارزه با کرونا و قرارگاه عملیاتی مربوط به آن بعد از 

ماه های پرتلاطم و نفس گیر مقابله با این ویروس منحوس و همه گیر 

اکنون کمی آرامش پیداکرده و از فشار سنگینی که بر دوش داشتند 

خارج گردیده اند. البته همه ما می دانیم که خوش خیالی خام است 

اگر کرونا را پایان یافته تلقی کنیم و بخواهیم به صورت صد در صد 

دستورالعمل های بهداشتی را نادیده انگاشته و وضعیت کشور را از 

این لحاظ عادی قلمداد کنیم. بارها تجربه کرده ایم که این ویروس 

عقب نشینی می کند و بعد در موج های جانشین با شدت بیشتری 

جامعه را تحت تأثیر قرار داده و داغدار کرده است. اما خوشبختانه 

اکنون که درصد قابل توجهی از هم وطنان واکسینه شده و مراحل 

سه گانه واکسن را دریافت کرده اند می توانیم به میزانی از مقاوم سازی 

عمومی در برابر هجمه های احتمالی این بیماری امیدوار باشیم و 

بامطالعه و آینده پژوهی مناسب در این زمینه از مخاطرات احتمالی 

آتی پیشگیری نماییم. خیلی مناسب است اکنون که ستاد ملی مبارزه 

با کرونا دیگر به صورت بحرانی و اورژانسی درگیر این بیماری نیست 

نقش ستاد بازسازی به خود بگیرد و در این راستا چند اقدام مهم را 

در دستور کار خود قرار دهد.

اول: موضوع بازسازی آسیب های ناشی از این بیماری در ابعاد 

مختلف فردی، اجتماعی، اقتصادی و ... است. نظام سلامت کشور 

و ساختار تشکیلاتی و لجستیکی آن باید بازسازی و حمایت شوند و 

برای موضوع سلامت مردم از هرگونه آمادگی لازم به صورت حداکثری 

بهره مند باشند. 

دوم: کرونا به ما یاد داد بسیاری از مراودات اجتماعی که به صورت 

عادی انجام می دهیم از منظر سلامت عمومی درست نیست. بحث 

رعایت پروتکل های بهداشتی لزوما نباید محدود به دوران همه گیری 

باشد و اکنون که جامعه تا حدی در برابر این بیماری واکسینه شده 

است باید کماکان بر حفظ بهداشت و سلامت عمومی مراقبت نمود.

سوم: حوزه های مختلفی که از کرونا آسیب های فراوانی دیده اند مانند 

حوزه سلامت، گردشگری، اقتصاد، آموزش و ... باید برای دوران پسا 

کرونا برنامه های بازسازی کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت داشته 

باشند و بر بازیابی مجدد توانایی های ازدست رفته خود اقدام نمایند.

چهارم: هرچند کرونا به جامعه بشری در گستره ی جهانی آسیب های 

فراوانی رساند اما به هرحال همانند بسیاری از پدیده های زندگی 

بشری عبور از آن با تجاربی همراه بود که در ادامه زندگی می تواند 

مورداستفاده قرار گیرد. به عنوان مثال در کشور ما بحث بهره گیری 

از ظرفیت فضای مجازی برای برگزاری جلسات، کلاس ها و ... یکی 

از مواردی بود که به خاطر کرونا کشور و آحاد مردم مجبور شدند 

در آن علاوه بر زیرساخت ها و سخت افزارها، صلاحیت های عمومی 

خود را نیز ارتقا بخشند.

پنجم: حمایت از جریان های علمی و مطالعاتی چه ازنظر شناسایی 

ابعاد مختلف این ویروس و موارد مشابه و چه از منظر تداوم مراکز 

تولید واکسن باید ادامه داشته باشد. مسلما تولید علم در زمینه 

سلامت عمومی و حوزه درمان نهایت ندارد و باید همواره با همین 

حساسیت موردحمایت قرار گیرد.

آنچه مسلم است هنوز به صورت تمام این ویروس دست از سر بشریت 

برنداشته و از هرچند گاهی دریکی از نقاط جهان خودنمایی می کند 

لذا ضرورت دارد با حفظ آمادگی عمومی و انجام فعالیت های 

پیشگیرانه مانع بروز آسیب به کشور و هموطنان در این زمینه شویم.

استحکام سازه، رابطه  مستقیمی با ایمنی 

ساختمان ها دارد و این موضوع تا حد زیادی 

از طریق نظارت دستگاه های ذیصلاح 

بر امور ساخت وساز، قابلیت اجرا یافته و 

عملیاتی می شود.

موضوع استحکام ساختمان در کشور 

پرحادثه ای مانند ایران که همه ساله شاهد 

وقوع حوادث طبیعی گوناگون ازجمله 

زلزله های شدید است، بسیار حائز اهمیت 

است. ازاین رو دستگاه های مختلفی در عرصه 

نظارت برساخت و سازها تشکیل شده اند 

که در این حوزه فعالیت می کنند.

مساله توجه به استحکام ساختمان 

در همه جا اهمیت دارد، اما این امر در 

کلان شهرهایی مانند تهران و مشهد 

به دغدغه ای همیشگی برای متولیان 

امر تبدیل شده است، چراکه در این 

شهرها تراکم جمعیت بسیار بالا است 

و در صورت بروز هرگونه حادثه، تلفات 

جانی و مالی بسیاری می تواند در پی 

داشته باشد.

برای کلانشهر ۳.۵ میلیون نفری و مهاجرپذیر 

مشهد، که کار ساخت وساز در آن سال های 

سال است شتاب بالایی دارد، در صورت 

رعایت نشدن شاخص هایی همانند استفاده 

از مصالح مرغوب و استاندارد، طراحی و 

معماری مناسب و تخلفات ساختمانی 

امکان بروز حوادث جبران ناپذیر دور از 

ذهن نخواهد بود.

قانون ملی ساختمان و تحول در حوزه 

ایمنی ساختمان

سازمان نظام مهندسی از دستگاه های 

مهمی است که با نظارت بر عملکرد مجریان 

طرح های عمرانی و صاحبان ملک می تواند 

در ارتقای کیفیت و استحکام بناهای 

ساختمانی تاثیرگذار باشد و مانع بروز 

تخلفات در این حوزه شود.

نظام مهندسی  سازمان  رییس  مشاور 

تخلف  خصوص  در  رضوی  خراسان 

در حوزه ساخت وسازها به خبرنگار ایرنا 

گفت: ساختمان هایی که پیش از تصویب 

فصل ۳ قانون مقررات ملی ساختمان 

ساخته شده اند، فاقد ایمنی لازم برای مقابله 

با خطرات آتش سوزی هستند و در چنین 

مواردی ما تنها می توانیم با ارسال اخطار 

به مالکان، از آن ها بخواهیم که ایمنی لازم 

را در ساختمان های خود رعایت کنند.

فرامرز ذوقی عنوان کرد: نظام مهندسی 

به واسطه مهندسان ناظر بر اجرای تمام 

پروژه های ساختمانی دارای مجوز نظارت 

دارد، اما به علت نداشتن امکان نظارت 

برساخت و سازهای غیرمجاز، نمی تواند 

نظری در خصوص وضعیت ایمنی و استحکام 

آن ها ارائه کند.

وی در رابطه با وضعیت استحکام و تجهیزات 

ایمنی به کاررفته در ساختمان های تجاری 

و بناهای مرتفع نواحی مرکزی شهر نیز 

گفت: ساخت ساختمان های جدید تابع 

فصل سوم مقررات ملی ساختمان است 

و بر این اساس این بناها از ایمنی لازم 

برخوردارند و مشکلی در این خصوص ندارند.

این کارشناس سازمان نظام مهندسی 

بابیان اینکه ایمن سازی ساختمان ها 

تعامل با دستگاه های مختلف شهری را 

می طلبد، گفت: هم اکنون تعامل خوبی 

میان نهادهای مختلف اعم از شهرداری 

و راه و شهرسازی با این سازمان وجود 

دارد، چراکه اجرایی کردن تمام اصول 

استاندارد حوزه ساختمان به همکاری 

این سازمان معطوف است.

ذوقی با اشاره به لزوم رعایت سبک معماری 

ایرانی و اسلامی در سیما و منظر شهری 

اظهار داشت: برای اجرایی شدن این 

سبک، پیگیری هایی انجام شده است 

تا با ایجاد نماهای همسان و هماهنگ 

الگویی زیبا از شهر شکل بگیرد.

نظام مهندسی  سازمان  رییس  مشاور 

ساختمان در خراسان رضوی با اشاره به 

فرایند نظارت نظام مهندسی بر مراحل 

ساخت یک ساختمان تصریح کرد: نظارت 

این سازمان، پس از درخواست اولیه شهرداری 

در ابتدای پروژه آغاز می شود، سپس در زمان 

اجرای عملیات ساختمانی با بررسی نقشه 

ساختمان، قراردادها و تعهد مهندسان 

ناظر ادامه می یابد.

وی بابیان اینکه مالکان ساختمان هایی 

که دارای نقص ایمنی باشند، برای رفع 

نواقص هشدار دریافت می کنند، عنوان 

کرد: شهرداری نخستین مرجع صدور مجوز 

ساخت وساز است و باید نگاه جدیدی به 

این بخش داشته باشد تا ساخت وسازهای 

غیرمجاز کاهش یابد.

ارجاع ساختمان های دارای نقص ایمنی 

به دستگاه قضا

اطفای  پیش ازاین  نیز  شهردار مشهد 

حریق و مسایل مربوط به آتش نشانی را 

از اصلی ترین شاخص ها برشمرده و گفته 

بود: ساختمان های دارای نقص ایمنی پس 

از صدور اخطار و عدم تمکین به دستگاه 

قضایی ارجاع می شوند که البته شهرداری 

ابزاری برای مقابله ندارد و وظیفه برخورد با 

این تخلفات با دستگاه قضاست.

سید عبدالله ارجائی، افزوده بود: شهرداری 

بعد از تایید نقشه توسط نظام مهندسی 

پروانه ساختمانی صادر می کند و احداث 

ساختمان آغاز می شود و میزان ایمنی یا 

ناایمن بودن ساختمان بعد از پایان کار 

مشخص می شود که باید موردبررسی قرار 

بگیرد. وی ادامه داد: یکی از شاخص هایی 

که ایمنی ساختمان را مشخص می کند 

استحکام بنا و سازه است که از سوی 

سازمان نظام مهندسی مشخص می شود 

و اگر استحکام بنا و سازه دچار مشکل 

باشد پس از اعلام این سازمان، با مالک 

برخورد و ساختمان پلمپ می شود.

شهردار مشهد اظهار داشت: سرمایه گذاران 

و مالکان باید بهره برداران ساختمان را 

همچون خانواده خود تصور کنند و ناظران 

باید نظارت و بررسی دقیقی از ساختمان 

انجام دهند، آتش نشانان نیز سلامت مردم 

را خط قرمز خود قرار داده و نظارت جدی 

بر ساختمان ها داشته باشند.

کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری

کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری دارای 

شهرداری  از  مجزا  حقوقی  شخصیت 

است اما محل استقرار این کمیسیون 

در شهرداری است. این کمیسیون یکی 

از مراجع اختصاصی خارج از دادگستری 

است و اعضای آن را نمایندگان وزارت 

کشور، دادگستری، نماینده شورای شهر 

و نماینده شهرداری تشکیل می دهند.

مدیر نظارت برساخت و سازها و کمیسیون 

ماده ۱۰۰ شهرداری مشهد نیز در گفت وگو 

با خبرنگار ایرنا گفت: در ماده ۱۰۰ قانون 

شهرداری ها، با صراحت تکالیف مدیریت 

شهری در خصوص نحوه و کیفیت برخورد 

با تخلفات ساختمانی تشریح شده است.

مسعود ایاز بابیان اینکه تخلفات ساختمانی 

که مهندسان ناظر اداره کل راه و شهرسازی 

و نظام مهندسی اعلام کنند، به سرعت 

پیگیری و رسیدگی خواهد شد، عنوان 

کرد: از ابتدای امسال برای ۲ هزار و ۲۰۰

پرونده تخلف ساختمانی رای ترکیبی 

برچیدن و جریمه و برای ۸۰۰ پرونده نیز 

رای جریمه صادرشده است.

وی بابیان اینکه استحکام بنا یکی از مهم ترین 

معیارهای نظارت این کمیسیون است، 

تصریح کرد: تخلفات ساختمانی در همه 

مناطق شهری وجود دارد که برای آن ها 

جرایمی تعیین شده است اما عدم استحکام 

بنا ازجمله تخلفاتی است که برای آن رای 

تخریب صادر می شود.

توجه به استحکام بنای ساختمان، افزایش 

معیارهای استانداردسازی، برخورد قاطع 

با متخلفان فعال در این عرصه و همچنین 

جلوگیری از ساخت وسازهای غیرمجاز 

در مناطق مختلف شهری، اقداماتی است 

که می تواند نقش مهمی در افزایش ایمنی 

شهری ایفا کند.

کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری مشهد 

پارسال به تخلف ۱۸ هزار مِلک رسیدگی 

کرد که از این تعداد برای سه هزار و ۱۰۰

ملک رای تخریب صادر شد که ۸۰۰ فقره 

از این تعداد اجرایی شد. همچنین پارسال 

۲۰۰ ساختمان در مرحله اسکلت در مناطق 

۱۳ گانه مشهد با دستور قضایی تخریب 

شد و حدود ۸۰۰ بنا و دیوار پرخطر و فاقد 

استحکام برچیده شد.

110/1/5

ضرورت نظارت جدى  بر ساخت و سازها

هشدار به متروپل هاى مشهد
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  مشاور

می خواهم برای خودم مستقل زندگی 

کنم. من دیگر دختری ۱۸ ساله هستم و 

قصد ندارم با پدر و مادرم در زیر یک سقف 

به این زندگی ترسناک و فلاکت بار ادامه 

بدهم چراکه ...

دختر ۱۸ ساله که با چهره ای رنگ پریده 

و سراسیمه وارد اتاق مددکاری اجتماعی 

کلانتری آبکوه مشهد شده بود بابیان 

این که پدر و مادرم خرافاتی شده اند و 

مدام به احضار روح مشغولند به مشاور 

و کارشناس اجتماعی کلانتری گفت: 

پدرم شغل آزاد دارد و با موتورسیکلت 

سرکار می رود من هم که فرزند دوم 

خانواده هستم در سال آخر دبیرستان 

تحصیل می کنم تا مدتی قبل زندگی 

آرام و بی دغدغه ای داشتم اما متاسفانه 

روزی سارقان موتورسیکلت پدرم را به 

سرقت بردند به طوری که زندگی ما از 

همان روز دگرگون شد.

پدرم از این ماجرا بسیار ناراحت و نگران 

بود تا این که به پیشنهاد یکی از دوستانش 

نزد رمال رفت تا درباره سرقت موتورسیکلت 

از او سوال کند اما نمی دانم این رمال 

حرفه ای چگونه با رفتار و گفتارش پدرم 

را تحت تاثیر قرار داده بود که حدود یک 

ماه بعد و به طور ناگهانی موتورسیکلت 

پدرم پیدا شد.

از همان زمان به بعد دیگر زندگی پدر و 

مادرم تحت تاثیر فالگیر و رمال قرار گرفت. 

آن ها چنان به این رمال کلاهبردار اعتقاد 

پیداکرده بودند که باورتان نمی شود در 

زندگی ما فقط رمال حکم می کند و همه 

درآمد پدرم به جیب او سرازیر می شود.

طلسم شدن دختر!

یک روز پدرم مرا به خاطر سرماخوردگی 

که داشتم به جای دکتر نزد رمال برد. او 

پس ازآن که نگاهی به چهره ام انداخت 

و ورد عجیبی بر زبان راند.

به پدرم رو کرد و گفت: این دختر را طلسم 

کرده اند. او با خطوط عجیب وغریب چیزی 

روی پوست چرم نوشت و گفت: این طلسم 

را باید شبانه به گورستان ببرید و در آنجا 

بسوزانید و سپس خاکسترش را  دفن کنید 

تا طلسم دخترتان گشوده شود و او از این 

بیماری مهلک نجات یابد. پدرم نیز شبانه 

دستم را گرفت و مرا به قبرستان برد. وقتی 

در سکوت شبانگاهی قدم برمی داشتم 

چیزی نمانده بود تا از ترس سکته کنم.

دست پدرم را محکم می فشردم و التماس 

می کردم که بازگردیم. بالاخره پدرم در کنار 

اولین قبر پوست چرمی را آتش زد و من 

درحالی که آشکارا صدای تپش قلبم را 

می شنیدم و همه وجودم می لرزید به خانه 

بازگشتم. اکنون نیز مرد رمال چگونگی 

ارتباط با اجنه را به پدرم آموزش داده 

است و خانه ما در اجاره اجنه قرار دارد.

هیچ چراغی در خانه روشن نمی شود و 

پدر و مادرم مدام مشغول احضار اجنه 

هستند درحالی که من از ترس نمی توانم 

به خواب بروم همواره انواع کاغذهای 

شسته شده یا مواد دیگری که روی آن ها 

ورد خوانده اند به من و ۲ خواهر و برادر 

دیگرم می خورانند تا هیچ کس نتواند 

ما را طلسم کند.

گفت وگو با اجنه

مدت زیادی است که باکسی معاشرت 

نمی کنیم و کسی نیز به خانه ما نمی آید. 

در همین حال مادرم دور خانه را آب 

می ریزد و معتقد است مادر شوهرش 

قصد دارد زندگی او را خراب کند و باید 

همه بستگان نزدیک پدرم را طلسم کند.

از سوی دیگر پدرم نیز مرا از رفتن به 

مدرسه منع می کند چراکه معتقد است 

خانواده مادرم مرا چیزخور کرده اند. او 

اکنون سرکار هم نمی رود و در حال 

گفت وگو با اجنه است تا راه ثروتمند 

شدن را به او بیاموزند. در این شرایط من 

دیگر نمی توانم به آن ها اعتماد کنم و غذا 

یا حتی نوشیدنی را در منزل بخورم به 

همین خاطر امروز به بهانه امتحان درسی 

به کلانتری آمده ام تا مرا راهنمایی کنید 

که چگونه می توانم مستقل زندگی کنم 

یا مرا به بهزیستی تحویل بدهید تا آواره 

کوچه و خیابان نشوم ...

حوادث

نکاتى در مورد چک هاى صیادى
امین قاسم  زاده - وکیل دادگسترى 

در باب چک های صیادی جدید، قانون جدید چک در آبان ماه ۱۳۹۷ به 
تصویب رسید. این قانون تغییرات مفیدی را در خصوص چک ها اعمال 
نموده است تا دارندگان چک های برگشتی بدون طی مسیر پرپیچ وخم 
پرهزینه و طولانی دادرسی، راحت تر و سریع تر به حق خود دست یابند. 
سخت گیری های قانون جدید موجب شده که صاحبان حساب ها و 
دارندگان دسته چک ها به خاطر مجازات ها و عواقب پیش بینی شده 

محتاطانه تر اقدام به صدور چک نمایند.
سامانه صیاد

سامانه صیاد عنوان سامانه صدور یکپارچه چک باهدف نظارت بر تقاضای 
صدور دسته چک، امکان اعتبارسنجی صاحبان حساب و صاحبان امضاء 
منع از صدور دسته چک برای افراد فاقد صلاحیت و دارای سوءسابقه و 
تخصیص شناسه یکتا به هر برگ چک می باشد که توسط بانک مرکزی 
راه اندازی شد. دسته چک های جدیدی که بعد از تصویب قانون جدید صادر 
می شوند با دارا بودن شرایط مقرر، به چک های صیادی مشهور هستند.

چک های صیادی
نحوه استعلام چک های صیادی

چک های صیادی دارای شماره یکتا می باشند که یک شماره اختصاصی 
برای هر برگ چک است. دارنده چک می تواند این کد را به شماره 
۷۰۱۷۰۱ پیامک کرده و از میزان اعتبار فرد صادرکننده چک اطلاع 

پیدا کند که آیا چک برگشتی داشته است یا خیر؟
پاسخ استعلام چک های صیادی

پاسخ استعلام بر اساس شاخص هایی به رنگ های متفاوت برای استعلام 
 گیرنده ارسال شده که در ذیل توضیح داده می شود:

۱. وضعیت سفید : صادرکننده فاقد هرگونه سابقه چک برگشتی بوده 
یا از سابقه وی سوء اثر شده است.

۲. وضعیت زرد: صادرکننده چک دارای یک فقره چک برگشتی 
یا حداکثر مبلغ ۵ میلیون تومان تعهد برگشتی است.

۳. وضعیت نارنج:  صادرکننده ۲ تا ۴ چک برگشتی یا حداکثر مبلغ 
۲۰میلیون تومان تعهد برگشتی دارد.

۴. وضعیت قهوه ای: صادرکننده دارای ۵ تا ۱۰ فقره چک برگشتی 
یا حداکثر مبلغ ۵۰ میلیون تومان تعهد برگشتی است.

۵. وضعیت قرمز: صادرکننده دارای بیش از ۱۰ فقره چک برگشتی 
یا بیش از مبلغ ۵۰ میلیون تومان تعهد برگشتی است.

شرایط دریافت دسته چک صیادی جدید
وکیل متخصص چک : جهت دریافت دسته چک جدید با مراجعه به شعبه 
بانک موردنظر، درخواست اولیه ثبت و با تأیید رییس شعبه درخواست 
به سامانه صیاد بانک مرکزی ارسال تا وضعیت اعتبار متقاضی استعلام 
شود. چنانچه متقاضی شرایط لازم (که توسط بانک مرکزی اعلام شده) 
را برای دریافت دسته چک داشته باشد دسته چک جدید برای وی 

صادر خواهد شد.
تکلیف چک های قدیمی

طبق اعلام بانک مرکزی دسته چک های قدیمی که با چک جدید تعویض 
نشده باشند دیگر در شعب سایر بانک ها قابل پذیرش نیست و منحصرا 
باید در خود بانک مربوطه وصول شود. چک های قدیمی نیز با مراجعه 
به بانک صادرکننده وارد سامانه صیاد شده و اعتبار آن ها تنها در این 

صورت باقی خواهد ماند.
روش مطالبه وجه چک های صیادی

طبق شرایط پیش بینی شده در قانون جدید چک، دارنده چک درصورتی که 
چک فاقد وجه بوده یا کسری موجودی نداشته باشد از بانک، تقاضای 
صدور گواهی عدم پرداخت یا کسری موجودی می شود. بانک محال علیه 
مکلف است اطلاعات کامل چک را در سامانه چک  های برگشتی بانک 
مرکزی ثبت و با اخذ کدرهگیری، این کد را بر روی گواهی های ذکرشده 

قید نماید.
آیا تقاضای صدور اجراییه به به عنوان طرح دعوی می باشد؟

تقاضای صدور اجراییه طبق قانون جدید چک دعوی محسوب نمی شود. 
بنابراین امکان صدور قرار تامین خواسته و دستور موقت قبل از درخواست 

اجرائیه و یا ضمن آن مقدور نیست.
مرجع صالح برای صدور اجراییه کدام مرجع است؟

صرف نظر از مبلغ چک، مرجع صالح صدور اجرائیه در این خصوص 
دادگاه است نه شوراهای حل اختلاف.

آیا برای خسارت تاخیر تادیه نیز اجراییه صادر می شود؟
صدور اجرائیه تنها نسبت به اصل مبلغ چک مقدور بوده و برای خسارت 
تاخیر تادیه باید دادخواست تقدیم و با دریافت حکم از مرجع قضایی 

می توان اقدام نمود.

مادربزرگ بعد از خودکشی دخترش برای 

نگهداری از نوه ۱۴ ساله به دردسر افتاد.

دیگر توان سرپرستی نوه ۱۴ ساله ام 

را ندارم. از روزی که دخترم خودکشی 

کرد دختر ۸ ساله اش به منزل من آمد 

اما اکنون نمی توانم خواسته های او را 

برآورده کنم به همین دلیل یک هفته 

از خانه فرار کرد و در مخمصه های 

خطرناکی افتاد که...

زن ۵۷ ساله ای که قصد داشت حضانت 

نوه ۱۴ ساله اش را از خود سلب کند و او را 

به یک مدرسه شبانه روزی بسپارد، درباره 

سرگذشت تاسف بار خود و فرزندانش 

به مشاور و مددکار اجتماعی کلانتری 

قاسم آباد مشهد گفت: ۲۴ ساله بودم 

که به طور سنتی ازدواج کردم.

که  بود  زحمتکش  کارگری  همسرم 

امرارمعاش خانواده اش  خیلی برای 

تلاش می کرد اما بعد از هشت سال 

زندگی مشترک سرنوشت من به گونه 

دیگری رقم خورد چراکه همسرم به طور 

ناگهانی دچار سکته قلبی شد و جان 

خودش را از دست داد.

آن زمان «محبوبه» ۶ سال بیشتر نداشت 

و من مجبور بودم دخترم را زیر بال وپر 

خودم بگیرم. درحالی که روزگار سختی 

را می گذراندم و دو سال از مرگ همسرم 

سپری شده بود، «قدرت» به خواستگاری ام 

آمد. من هم برای رهایی از این وضعیت 

آشفته و نابسامان تصمیم گرفتم با او 

ازدواج کنم اما یک هفته بعد از جاری 

شدن خطبه عقد تازه فهمیدم همسرم 

اعتیاد شدیدی به مواد مخدر دارد ولی 

نمی توانستم از او جدا شوم چراکه بعد 

از مرگ همسر اولم دوران سختی را 

تجربه کرده بودم، بنابراین به زندگی 

با او ادامه دادم.

بالاخره هشت سال بعد و درحالی که 

صاحب دو دختر دیگر شده بودم، کارد 

به استخوانم رسید و دیگر نتوانستم 

به زندگی مشترک با یک مرد معتاد 

و بی مسوولیت ادامه بدهم، این بود 

که به ناچار از او هم جدا شدم و همه 

تلاشم را به کار گرفتم تا هر سه دخترم 

را بزرگ کنم.

با کارگری در خانه های مردم و کارخانجات 

تولیدی درنهایت آن ها را به خانه بخت 

فرستادم ولی متاسفانه زندگی هرکدام از 

دخترانم به سرنوشتی تلخ گره خورد و در 

فراز و نشیب های روزگار خاکسترنشین 

شدند. در این میان محبوبه (دختر اولم) 

حدود شش سال قبل به دلیل مشکلات 

روحی و روانی دست به خودکشی زد 

و درحالی که «سمیرا» تنها دخترش ۸

سال بیشتر نداشت، جان سپرد و مرا 

عزادار کرد.

در همین حال شوهر او که از اتباع خارجی 

بود، حضانت فرزندش را نپذیرفت و 

با زن دیگری ازدواج کرد. من هم که 

نمی توانستم آوارگی نوه ۸ ساله ام را 

تحمل کنم، سرپرستی او را به عهده 

گرفتم و نزد خودم آوردم اما اکنون که به 

۱۴ سالگی رسیده است، خواسته هایی 

مانند خرید دوچرخه یا گوشی هوشمند 

دارد که در توان من نیست.

اگرچه همواره تلاش کرده ام در حد توانم 

خواسته های ضروری او را برآورده کنم اما 

او دختری نوجوان است و من نمی توانم 

هر آنچه را دوست دارد برایش فراهم کنم 

به همین دلیل چند ماه قبل یک شب 

از خانه فرار کرد و ما برای یافتن او به 

هرجایی سر زدیم تا این که بالاخره او را 

هنگامی در پارک ملت یافتیم که مورد 

تعرض قرارگرفته بود.

بعدازاین ماجرا چنان بی حیا و جری 

شده است که دیگر نه تنها به نصیحت ها 

و توصیه هایم گوش نمی دهد بلکه با 

توهین های زننده به من بی احترامی 

می کند و بدون اجازه من به هرجایی 

که دوست دارد قدم می گذارد، به همین 

دلیل تصمیم گرفتم او را به یک مدرسه 

شبانه روزی بسپارم تا فقط آخر هفته به 

منزل بیاید چراکه آینده روشنی برای آن 

دختر نوجوان متصور نیستم.

از سوی دیگر «سمیه» (دختر دومم) به 

سرنوشت من دچار شد و با یک فرزند از 

شوهر معتادش طلاق گرفت و سپس 

با مردی ازدواج  کرد که از همسر اولش 

نیز دختر داشت. دخترم نیز به ناچار 

سرپرستی دختر شوهرش را پذیرفت 

و در کنار دختر خودش بزرگ کرد اما 

وقتی از شوهر معتادش طلاق گرفت، 

دادگاه صلاحیت حضانت هر دو دختر 

را از شوهر او سلب کرد و به سمیه سپرد.

اکنون «سمانه» دختر سومم نیز در 

کشاکش طلاق است و از مدتی قبل 

در منزل من زندگی می کند اما دلش 

به حال خواهر بزرگ ترش می سوزد که 

نمی تواند مخارج خود و دو دخترش را در 

شهرستان تامین کند. این درحالی که 

است که من هم حدود ۲۰ سال قبل 

برای سومین بار ازدواج کردم تا سایه 

مردی بالای سرم باشد. اکنون نیز اگرچه 

همسرم در کنار ما زندگی نمی کند اما تا 

حدودی مخارج زندگی ام را می پردازد.

در این وضعیت به دختر دومم پیشنهاد 

کردم اگر قصد دارد به مشهد بیاید و در 

کنار من زندگی کند باید چاره ای برای 

دختر شوهرش بیندیشد چراکه من فقط 

می توانم هزینه های او و دختر خودش 

را تامین کنم. حالا به کلانتری آمده ام تا 

برای رهایی از این مشکلات یاری ام کنید.

سرنوشت شوم مادر بخت برگشته! 

درخواست عجیب یک دختر از پلیس مشهد 

خانه اى در اجاره اجنه!
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افزایش خدمات نرم افزار فام  
موسسه اعتبارى ملل 

تکتم صابرى مقدم تهرانى

در راستای دسترسی آسان و سریع هم وطنان گرامی برای انجام 

امور بانکی خدمات نرم افزار فام موسسه اعتباری ملل افزایش یافت. 

به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: این موسسه به منظور 

ارایه خدمات مطلوب به مردم عزیز و کاهش مراجعات حضوری، نسبت 

به افزایش خدمات نرم افزار فام اقدام نمود.  گفتنی است خدمات 

جدیدی که در نرم افزار فام قابل ارایه می باشد عبارت اند از: امکان 

افتتاح حساب آنلاین در موسسه اعتباری ملل (متابانک)،افزودن 

هوش مصنوعی، بهبود روابط کاربری، امکان ثبت و تاییدیه دریافت 

،انتقال و استعلام  کلیه فعالیت های چک های صیادی ،امکان استعلام 

انتقال وجه انجام شده از فام در مقصد، افزودن یادآوری چک ها و اتصال 

به هاب فناوران و موارد دیگر همچنین به منظور کاهش تردد شهری 

هموطنان خدماتی چون:امکان ثبت نام در پرتال مالیاتی،امکان 

انجام عملیات بانکی با فرامین صوتی،امکان مشاوره با بیش از ۷هزار 

پزشک و امکان دریافت عدم سو پیشینه در نرم افزار فام تعبیه شده 

است. این گزارش می افزاید: نرم افزار فام به منظور ارتقای کیفیت 

بصری نسبت به تغییر ظاهر لیست مخاطبین، تغییر ظاهر ویرایش 

اطلاعات کاربری ،تغییر ظاهرمعرفی به دوستان نیز اقدام نموده است 

. با نصب نرم افزار فام موسسه اعتباری ملل از خدمات متنوع بانکی 

و  سازمان ها   بهره مند شوید.

حمیدکفش کنان
معاون سازمان صمت خراسان رضوى شد

طی مراسمی با صدورحکمی ازسوی 

امیررضا رجبی رییس سازمان 

صمت ، دکتر حمیدکفش کنان 

توسعه  معاونت  سرپرست 

مدیریت ومنابع سازمان صمت 

خراسان رضوی شد.

دراین مراسم امیررضا رجبی 

درسخنانی ضمن گرامیداشت دهه تولید وتجارت به برنامه ریزی 

غلتان راهبردی چهارساله صمت استان که بارویکردهوشمندسازی 

، سیستمی سازی ، توسعه تولیدبه ویژه تولیددانش بنیان وصادرات 

محورو توسعه معادن درمسیرگام دوم انقلاب تهیه شده اشاره 

کردوگفت : قطعا نیروی انسانی کارآمدموجود درسازمان صمت 

نیازبه پشتیبانی داردولذامعاونت توسعه مدیریت ومنابع نقش 

تعیین کننده ای درسازمان صمت ایفا می کند.

دراین مراسم دکتر حمیدکفش کنان سرپرست جدیدمعاونت توسعه 

مدیرت ومنابع سازمان صمت نیزدرسخنانی نگاه مدیریت منابع 

انسانی راعمده شالکه اصلی وسرمایه آن را نیروی انسانی عنوان 

داشت وگفت: ایجادانگیزه درکارکنان به منظورایجادتعلق سازمانی 

وارایه خدمت مناسب برای مخاطبان درون وبرون سازمانی امری 

تعیین کننده درمدریت منابع انسانی وخدمت به مخاطبان است. 

یک کارشناس اقتصادی گفت: آن هایی 

که رگ گردنشان در دفاع از افزایش نرخ 

ارز و حذف ارز ۴۲۰۰ متورم می شد چه 

نمایندگان مجلس و چه کارشناسان دولتی و 

سازمان برنامه، امروز باید نسبت به پیامدهای 

سیاسی و اجتماعی و تصمیمی که اتخاذ 

کردند، پاسخگو باشند اما متاسفانه افراد 

نسبت به اعمال تصمیمات غلطی که 

اتخاذ کردند هیچ وقت تنبیه و مواخذه 

نمی شوند.

حسین راغفر درباره افزایش نرخ تورم و 

عبور آن از ۵۰ درصد در یک سالگی دولت 

سیزدهم اظهار داشت: نرخ تورمی که 

به صورت رسمی ۵۲٫۵ درصد اعلام شده، 

بالاترین نرخ تورم  از زمان اشغال ایران 

توسط قوای خارجی تا به امروز بوده  است. 

اما سوال این است که چرا چنین شتابی 

در رشد نرخ تورم ایجادشده و نسبت به 

این روند افزایش نرخ تورم آقایانی که به 

قول خودشان، طرفدار اقتصاد جریان 

اصلی هستند باید امروز پاسخگو باشند.

وی ادامه داد: همین افراد در محاسبات 

خود مدعی بودند اگر ارز ترجیحی را 

حذف کنیم حداکثر افزایش ها بین ۶ تا 

۷ درصد خواهد بود این در حالی است که 

امروز شاهد افزایش ۲۰۰ درصد قیمت 

کالاهای هستیم که قیمت گذاری آن ها 

با ارز ترجیحی ارتباط داشت.

این کارشناس اقتصادی بابیان اینکه در 

دولت سیزدهم اقتصاد رهاشده، گفت: این 

افزایش نرخ تورم به طور طبیعی ناشی از 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و بی سروسامانی 

در اقتصاد کشور است و می بینیم که این 

اقتصاد چگونه متاثر از نفوذ جریان های 

قدرت و ثروت قرارگرفته است.  

راغفر افزود: در این میان شعارهایی را هم 

مطرح می کنند که نباید قیمت گذاری 

دستوری باشد یا اینکه هیات های نظارت 

بر اقتصاد برداشته شود اما ما با یک جریان 

فاسد روبه رو هستیم که نتیجه تصمیمات 

آن ها افزایش پی درپی قیمت ها بوده  

است. افزایش شدید قیمت ها در ماه های 

گذشته کاملا مشهود بوده، به نحوی که 

هفته به هفته قیمت ها افزایش پیداکرده، 

به ویژه قیمت کالاهای اساسی و نیازهای 

ابتدایی اساسی مردم و با افزایش های 

هفتگی روبه رو هستیم.   این کارشناس 

اقتصادی تاکید کرد: کسانی که از این 

شرایط منتفع هستند صدها رسانه در 

اختیاردارند و درواقع رسانه های آن ها 

جوسازی می کنند و حافظ منافع گروه های 

خاص هستند اما در مقابل منافع ملی را 

شدیدا به خطر می اندازند.

وی بابیان اینکه اتفاقی که امروز شاهد 

آن هستیم، مساله نفوذ است و می بینیم 

که این جریان نفوذ برای آشوب کشیدن 

اقتصاد در کشور  و ایجاد نارضایتی چه 

اقداماتی انجام می دهند، گفت: تردید 

نداشته باشید که بخشی از این اقدامات 

اقتصادی تعمدی است و با سه عامل طمع، 

جهل و نفوذ روبه رو هستیم که هر سه عامل 

در این بروز وضعیت اثرگذار هستند .

راغفر ادامه داد: با توجه به تحولاتی که 

اخیرا درباره جریان نفوذ در حوزه سیاسی 

مطرح شده، معتقدم باید متوجه برنامه هایی 

که عده ای برای ایجاد آشوب در جامعه 

دنبال می کنند باشیم و قطعا نقش نفوذ 

منجر به بحران اقتصادی و اجتماعی 

کنونی در جامعه شده  است و تصورم 

این است که وقوع مستمر این مسایل 

و بحران ها اتفاقی نیست اما از سوی 

دیگر باید توجه داشته باشیم که ناتوانی 

قوا در کنترل در بازارها و قیمت ها نقش 

تعیین کننده در افزایش نرخ تورم کنونی 

داشته و دارد. این کارشناس اقتصادی 

افزود: گروه هایی هستند که منافعشان 

حکم می کند که قیمت ها افزایش پیدا 

کنند. همین آقایان مدعی اقتصاد بازار 

آزاد هستند اما از طرف دیگر، دستمزد را 

سرکوب می کردند و درعین حال از بازار 

آزاد هم صبحت می کنند. این تناقض  ها 

در این حد نمی تواند ساده لوحانه باشد و 

باید سهم نفوذ در این سیاست ها را جستجو 

کرد. ی تاکید کرد: متاسفانه برخی از این 

افراد در نظام تصمیم گیری های کشور 

نقش داشته و  سعی دارند با برچسب 

زدن، این هشدارها نادیده گرفته شود. 

این جریان بیش از هر زمان دیگری خود 

را نشان می دهد که البته بهترین ابزار 

برای سرکوب اعتماد عمومی هستند و 

منجر به آسیب زدن رابطه مردم و حاکمیت 

می شوند.  

این همه تناقض ساده لوحانه نیست

جریان نفوذ در اقتصاد کشور

رییس پلیس امنیت اقتصادی تهران 

بزرگ از دستگیری ۱۱ نفر طی هفته های 

اخیر در رابطه با خریدوفروش ارز و 

معاملات فردایی خبر داد.

سرهنگ هدایت بهرامی، رییس پلیس 

امنیت اقتصادی تهران بزرگ در گفت وگو 

با ایلنا درباره مهمترین موضوعاتی که 

در پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ 

پیگیری می شود، گفت: با توجه به طرح 

اصلاح یارانه ها اولویت ما موضوعاتی 

است که در رابطه با معیشت مردم 

است. هرکدام از موضوعات و جرائم 

اقتصادی که با معیشت مردم سروکار 

داشته باشد از قبیل احتکار، قاچاق کالا 

و ارز که به صورت مستقیم و غیرمستقیم 

بر معیشت مردم تاثیر می گذارند از 

اولویت های ما هستند. مجرمان هم 

بدانند که با شدت و قدرت تمام با 

این ها مبارزه خواهیم کرد.

وی همچنین درباره پرونده های معاملات 

فردایی ادامه داد: موضوعات معاملات 

فردایی یک معاملات قمارگونه و غیرقانونی 

است یعنی افرادی در بازار طلا و ارز 

واردشده و باهدف سودجویی و کسب 

منافع خودشان معاملات قمارگونه 

انجام می دهند. در این معامله هیچ 

کالایی ردوبدل نمی شود و صرفا روی 

سود و زیان کالا معامله انجام می شود.

رییس پلیس امنیت اقتصادی تهران 

بزرگ تصریح کرد: در معاملات فردایی 

می توانیم بگوییم که اصلا معامله ای 

صـورت نمی گیـرد چراکـه کالایـی 

وجـود نـدارد و نیتـی هم بـر تحویل 

کالا نیسـت. ایـن معاملـه قمارگونه 

است ازلحاظ شرعی و قانونی اشکال 

دارد. خوشـبختانه بـا مصوبه ای که 

در ایـن خصـوص اخیـرا سران قـوا 

تصویـب کرده انـد و بـه تنفیـذ مقام 

معظم رهبری نیز رسیده است برای 

آن جرم انگاری شده است و افرادی 

که وارد این بازار می شوند بدانند که 

تحت رصد اطلاعاتی پلیس هستند و 

با این افراد نیز برخورد قانونی قطعا 

صـورت می گیرد.

سرهنگ بهرامی با اشاره به افرادی که 

در رابطه با این نوع معاملات و همچنین 

بازار ارز شناسایی و دستگیرشده اند 

گفت: از مردم می خواهیم که تحت 

هیچ عنوانی در این معاملات وارد 

نشوند چراکه این معاملات غیرقانونی 

و غیرشرعی است. در این مدت نیز ۳۹

متهم در این رابطه دستگیرشده اند.

خروشی|  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 

رضوی  در نشست خبری گفت: یکی از پروژه هایی 

که با هدف جلوگیری از خروج و اتلاف روان آب های 

فصلی و همچنین تامین بخشی از آب شرب مشهد 

تعریف شده سد شوریجه است.

طاهـری بـا اشـاره بـه ایـن کـه پـروژه احـداث سـد 

شـوریجه تـا دو سـال آینـده بـه بهـره بـرداری مـی 

رسـد.  بیان کرد: این پروژه روی کشف رود در حال 

اجرا بوده که تاکنون ۲۸ درصـد پیشرفت فیزیکی 

داشته است. حجم آب تنظیمی سالانه ۳۰ میلیون 

متر مکعب است که بر اسـاس محدودیت اعتباری 

پیشرفت خوبی نداشت، اما در حال حاضر با حمایت 

دسـتگاه های مرتبط رو به پیشرفت اسـت. اولویت 

اصلی سـد شـوریجه دشت سرخس اسـت و بخش 

دیگر بـرای شرب مشـهد پیش بینی شـده و حدود 

دو سـال دیگر قابلیت بهره بـرداری دارد.

وی اظهار داشـت: تفاهم نامـه بهره برداری از سـد 

شـوریجه بـه صـورت ۵۰درصـدی بین شهرسـتان 

مشـهد و سرخس بـرای تامیـن آب شرب،صنعت و 

کشـاورزی است.

وی افزود: در حال حاضر چهار سد مهم استان یعنی 

سد دوستی، سد طرق، سد کارده و ارداک و همچنین 

بیش از ۴۵۷ حلقه چاه آب زیرزمینی، دو قنات و یک 

چشمه به تامین آب مشهد کمک می کند. مصرف 

آب مشهد بالغ بر۲۶۰ میلیون متر مکعب در سال 

است که در حال حاضر از این منابع تامین می شود. 

سد دوستی امسال شرایط خوبی ندارد. از ۱۲۵۰

میلیون متر مکعب ظرفیت در سد دوستی در حال 

حاضر ۲۹۶ میلیون متر مکعب آب داریم که این 

وضعیت مطلوبی نیست. در سد طرق ۸ میلیون 

متر مکعب و سد کارده ۱۰ میلیون متر مکعب آب 

دارد. سد ارداک با ۳۰ میلیون متر مکعب گنجایش 

۱۲میلیون متر مکعب آب دارد.

وی یادآور شد: فضای سبز شهری با همکاری شهرداری 

از طریق پساب مدیریت می شوداما معتقدم شهرداری 

انتظارات شرکت آب منطقه ای را در اجرای تعهدات 

تفاهم نامه ساماندهی کشف رود برآورده نکرده است.

در ادامه  این نشست سید ابراهیم علوی، مدیرعامل 

شرکت آب و فاضلاب خراسان رضوی اظهار کرد: 

۹۳شهر و ۲۸۰۰ روستا در خراسان رضوی تحت 

پوشش شرکت آبفای استان قرار دارد. در حال حاضر 

در ۳۰شهر خراسان رضوی مشکلات آبی داریم که 

میزان مصرف آب در این شهرها با تولید آب متفاوت 

است. شهرهای بزرگ شامل شهرهای سبزوار، نیشابور 

تربت حیدریه و خواف است. 

رییس پلیس امنیت اقتصادى بیان کرد

ردپاى قمار در معاملات فردایى

در نشست خبرى هفته صرفه جویى در مصرف آب و برق مطرح شد

احداث سد شوریجه برکشف رود برا ى آب مشهد

  بانک

  خبر




